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Leértékelték a dinért 
M 

Otvenmilliós bankjegyek 
Kis-Jugoszláviában július 22-én devalválták a dinárt. E-

szerinl I USA dollár 13 MN) (HM), I DEM pedig 8 IHMI (MM) dinárt ér. 
Ezzel egy időben a Jugoszláv Nemzeti Kank újabb nagy 
névértékű pénzt adott ki, az ötvenmillióst, hogy valamelyest 
enyhítsen a készpénzhiányon. Az új bankjegy forgalomba 
hozatalát július 26-ára tervezték, de a szükség úgy diktálta, 
hogy ezt már 22-én megtegyék. Egyébként ez alkalommal is 
átugratták a sorrendet, mert a legutóbb megjelent ötmilliós 
után a tízmillióst kellett volna előbb forgalmazni. Annak a 
kibocsátására, amint közölték, néhány nap múlva kerül sor. 

A Jugoszláv Nemzeti Kank trezorjának vezérigazgatója 
szerint a már nagyon esedékes denominációra szeptember 
végén kerülhet sor, amikor majd három nullát törölnek a 
pénzjegyekről. Sokan úgy vélik, hogy hat nullát kellene törölni. 
A kereskedők pénztárgépeibe, meg sok más számológépbe sem 
lehet már beírni a soknullás számjegyeket, és ez is nagy gondot 
okoz a pénzforgalomban. Némely üzletben ezen úgy igyekeznek 
segíteni, hogy az árcédulákra három nullával kevesebbet írnak, 
és erről külön tájékoztató feliratokon értesítik a vevőket, 
akiknek vásárláskor számolniuk kell ezzel, és a pénztárnál a 
teljes árat kell kifizetniük. 

Azt is mondhatjuk, hogy Kis-Jugoszláviában pénzügyi káosz 
lelt úrrá. A hatalmas infláció folytán a pénznyomda három 
műszakban üzemel, mégsem tudja kielégíteni a készpénz iránti 
szükségletet. A központi banktrezorban egyetlen dinár sincs, 
mindet forgalomba bocsátották, pedig a készpénz teljes 
összegének egyharmadát ott kellene tartalékban hagyni... 

B. 0. 

Kire vadászik a kivégzőosztag 

Támadások 
A szerb csapatok pénteken haj-

nalban elfoglalták az északkelet-
boszniai Brcko közelében lévő 
egyik jelentős muzulmán erődít-
ményt - jelentette a kelet-boszniai 
szerb hadtest, amely szerint a 
támadást a mu/ulmánok kezdték, s 
a szerbek az ellentámadás során 
vették be a/ ellenséges állásokat. 
A szerb főparancsnokság arról is 
beszámolt, hogy Északkelet-
Boszniában újabb harcok törtek ki 
a szerbek és a horvátok között. A 
Tanjug azt jelentet te , hogy a 
horvátok harckocsikkal és akna-
vetőkkel támadják a szerb csapa-
tokat. 

Segélyek 
Boszniában azt követően is 

tragikus helyzetben van a la-
kosság, hogy a horvátok csü-
t ö r t ö k ö n e n g e d é l y e z t é k a 
K ö z é p - B o s z n i á n a k s e g é l y t 
szállító ENSZ-konvojok elin-
dulását - je lentet ték be pén-
teken a/. ENSZ szarajevói ille-
tékesei. A kilencnapos kény-
szerszünet miatt szinte teljesen 
k i ü r ü l t e k az é l e l m i s z e r - és 
gyógyszerraktárak, s egyelőre 
nincs biztosíték arra, hogy a 
horvátok a következő napok-
ban is l ehe tővé teszik a se-
gélyszállítmányok továbbhala-
dását. 

Szerb és montenegrói vagyon 
Horvátországban hamarosan árverésre bocsátják az adriai tenger-

parton Szerbia és Montenegró tulajdonában lévő mintegy százötven tu-
risztikai létesítményt. 

A szállodák, éttermek és egyéb létesíynények kikiáltási ára összesen 
körülbelül 80 millió német márka fesz. Az árverésen a horvát 
állampolgárokon kívül a külföldön élő horvátok is részt vehetnek. A 
horvát privatizációs alap illetékesei szerint Horvátországnak joga van 
eladni ezeket a létesítményeket, ugyanis Szerbiában és Montenegróban 
elvették a horvát tulajdonban lévő gyárakat és benzinkutakat, és 
lefoglalták a horvát nemzeti bank devizaszámláját is. 

Hetvenre tehető azoknak az 
észak-koreai katonáknak a száma, 
akik a múlt hónapban Kínába 
•szöktek, hogy ott egy osztagot 
hozzanak létre hazájuk első 
emberének, Kim Ir Szennek a 
meggyilkolására - jelentette 
pénteken a Yonhap dél-koreai 
hírügynökség pekingi forrásra 
hivatkozva. 

Mint az a Reuter híradásából 
kiderül, a katonák nem bírták 

a házibuli? 

Elesett Agdam 
Örmény csapatok pénteken be-

vették az azerbajdzsáni Agdam já-
rási székhelyet. A Karabahért ví-
vott örmény-azeri háborúban stra-
tégiai fontosságú város elestét hi-
vatalosan is megerősítették. 

Az azeri védelmi minisztérium 
ugyancsak elismerte, hogy az ör-
mény erők erősen támadják Fizuli 
szintén jelentős közigazgatási 
központot is - jelenti a Reuter és a 
dpa Moszkvából. 

Asztali díszek, étkezési 
eszközök,egyházi 
kegytárgyak, kis-
és nagyméretű ezüst -
és fémtárgyak javítását, 
restaurálását vállaljuk. 

ARANYTOPÁZ KFT., 

SZEÖEU, 

KÁRÁSZ U. 

6. 
KÁRÁSZ 

U. 12. 

FELHÍVÁS! 
Értesíteni 

Szeged és Csongrád 
megye minden FORD-
tulajdonosát , hogy az 

1993. 07. 17-i Délmagyar-
országban megjelent, 
„Mit mond a Mondeo" 

című c ikkében szereplő 
FORD CAPrrOL Kft.-vel 
c é g e m n e k s e m m i l y e n 

kapcsolata nincs . 
Ezen közlésem a c ikkben 
leírtak utáni általánosítás 
elkerülése, illetve c é g e m 

h ímeve és a FORD márka-
név megvédése miatt vált 

szükségessé. 
P A P P Á R P Á D , 
a FORD hivatalos 

márkaszervizének tulajdonosa 
SZEGED, 

KERESKEDŐ KÖZ 3. 

tovább az éhezést és a nehéz 
szolgálati körülményeket, ezért 
dezertáltak a Phenjantól 150 
kilométerre keletre, Vonszan város 
közelében elhelyezkedő táborból 
Kína Csilin nevű tartományába, 
ahol szétszéledtek. Csilin város 
egyetemének területén foglyul 
ejtették a szökevények egyikét, aki 
elmondta: más koreai dezertőrök 
segítségét akarták kérni a kivégző 
osztag létrehozásához. 

Stoiber a szudétanémetekről 
Edmund Stoiber bajor minisz-

terelnök a cseh sajtónak adott csü-
törtöki interjújában nagy jelen-
tőséget tulajdonított a Csehor-
szághoz fűződő kapcsolatoknak, 
ugyanakkor ismét a csehországi 
letelepedés biztosítását sürgette a 

szudétanémetek számára. A Vác-
lav Klaus cseh kormányfővel 
lezajlott levélváltása nyomán -
amelyben főképp a szudétanéme-
tek Prágával szembeni követelé-
seit érintették - Stoiber találkozót 
ajánlott álláspontjaik tisztázására. 

A minap egy vietnami bíróság határozatban mondta ki, hogy a 
vendéglátás, a házibuli nem fenyegeti az államot és ezért csak egy évi bör-
tönnel büntetendő. Februárban ugyanis másfél évre börtönbe zártak 
Vietnamban egy ottani születésű francia állampolgárt, bizonyos Li Hong 
Tan urat. többek közt azzal a váddal, hogy „dekadens kulturát terjesztett", 
amennyiben Ho Si Minh-város (az egykori Saigon) egyik szállodájában 
„orgiának minősülő születésnapi bulit" rendezett. 

Az ügy fellebbezés révén a Legfelsőbb Bíróság elé került, amely elej-
tette a vádpontok egyikét - „a demokratikus szabadságjogokkal való vissza-
élést az államérdek megkárosítására"- és Tan büntetését egy évre 
leszállította. 

• A remény 22% 
m felölt minden kerületben 

Választási szakértők 
•• n | n | 

- onerobol 
KDNP-sajtótéjékoztató 

A KDNP reméli, hogy az 1994-
es választáson meg tudja szerezni 
a szavazatok mintegy 18-22 száza-
lékát. Ezt a várakozást - Rubovsz-
Icy György főtitkár szerint - indo-
kolttá teszik az időközi és önkor-
mányzati választásokon elért ered-
ményeik, valamint taglétszámuk 
rohamos, a mai magyar politikai 
életben páratlan - az 1990-es 
2500-ról, mára közel 25 000-re 
történő - emelkedése. Többek 
között ez is elhangzott azon a 
saj tótájékoztatón, amelyen a 
kereszténydemokraták közelmúlt-
ban - Peter Hintze CDU-főtitkár 
meghívására - Bonnban járt kül-
döttsége számolt be németországi 
tapasztalatairól. 

A Kereszténydemokrata Nép-
párt 1990-ben öt megyében nem 
tudott jelöltet állítani. 1994-ben 
viszont a párt mind a 176 válasz-
tókörzetben indulni kíván. A helyi 
szervezeteknek - a kidolgozott 
belső választási szabályok szerint 
- szeptember 15-ig van módjuk 
jelöltállításra, s döntésüket a párt-
központ nem vétózhatja meg. Az. 
országos listát a pártelnök, mint a 
KDNP kormányfő-jelöltje vezeti 
majd. 

Eszes István kampányfőnök 
elmondta: az előző választás friss, 
üde, naiv légkörben, amatőr mó-
don zajlott, de ez 1994-ben már 
nem lesz megengedhető, hisz 
jövőre a választóknak már nem 
valami ellen, hanem valami mel-
lett kell voksolniuk. Ehhez viszont 
olyan profi propaganda-szakembe-
rekre lesz szükség, akik világossá 
tudják tenni az egyes pártok prog-
ramjai közti különbségeket. Ma-
gyarországon viszont ahhoz, hogy 
valaki ezen a területen jól fel-
készült legyen, az MSZMP vala-
melyik „agitpropos" iskolájába 
kellett járnia. Mivel a KDNP-ben 
ilyen politikus nem tevékeny-
kedik, ezért a pártnak gyakor-
latilag önerőből kell választási 

szakértőket képeznie. A keresz-
ténydemokraták éppen ezért szí-
vesen fogadták a német, holland és 
amerikai testvérpártok szakértői 
segítségének választási stratégiá-
juk kidolgozásában. Rubovszky 
György ennek kapcsán kiemelte: a 
bonni út jó alkalom volt annak 
tisztázására, hogy a KDNP milyen 
támogatásra számíthat a CDU-tól. 
Mint mondta: a német keresztény-
demokraták nem kívánnak különb-
séget tenni a magyar keresztény 
ideológiát magukénak valló pártok 
között. 

A KDNP választási stratégiájá-
nak kidolgozásán túl - tette hozzá 
Rubovszky György - a küldöttség 
a nemzetközi szervezetekben (Eu-
rópai Kereszténydemokrata Unió, 
Európai Demokrata Unió) történő 
együttműködésről, illetve hazánk 
európai integrációjáról is tárgyalt 
bonni tárgyalópartnereivel. 

A magyar kereszténydemokra-
ták szorgalmazták, hogy hazánk -
elsősorban gazdasági, illetve biz-
tonságpolitikai okok miatt - mi-
előbb csatlakozhasson az Európai 
Közösséghez. A megbeszéléseken 
a KDNP-delegációja ugyanakkor 
megerősítette: véleményük szerint 
a Visegrádi Négyek együttműkö-
désére is feltétlenül szükség van. 
Ezt igazolta a közös fellépés a 
húsvétibárány-export-tilalomkor -
emlékeztetett Csenger-Zalán 
Attila, a KDNP Nemzetközi Kap-
csolatok Osztályának vezetője. A 
kereszténydemokrata politikus 
hozzátette: tárgyalásaikon leszö-
gezték, hogy a Közép-európai 
Kezdeményezésben komoly le-
hetőségeket látnak, mivel fontos-
nak tartják, hogy régiónk államai 
szoros kapcsolatot tartsanak fenn 
egymással. Ennek kapcsán Csen-
ger-Zalán hozzátette: a szomszé-
dos országokkal elsősorban a gaz-
dasági kapcsolatokon kell javítani, 
mert csak ez hozhatja magával a 
politikai kontaktusok javulását. 

• Tiszták-e a Sárosi utcai Ladák? 

Privatizációs perpatvar az Autófernél 
Pécskai Józsefet elküldték - Csorna Lajos „nagytakarit"? 

• Csorna úr. Ön menekül a 
süllyedő hajóról'! 
- Szó s incs róla. T o v á b b r a is a 

lakásszövetkezet elnöke maradtam, az 
Autófernél társadalmi megbízatásban 
végzem a munkáig. 

• Azért mégiscsak furcsa, hogy 
ön került oda... 
- Magam sem tudom pon tosan , 

h o g y a n t ö r t é n t . V a l ó s z í n ű , m é g 
füszé r t e s koromból benne vagyok 
valamilyen számítógépes adatbázis-
ban. Onnan emelhették ki a nevem. 

Miért volt szükség gyors tisztújí-
tásra az Autóferné l? Pontosan még 
nem látni, mindössze annyi bizonyos, 
hogy a cég két vezető emberét , dr. 
Sánta Mihály gazdasági igazgatót és 
Pécskai Józsefet, aki két au tó fe res 
kft.-nek is ügyvezetője volt, rendkívü-
li felmondással elküldték. 

- Tévedés ne essék, nem én, ha-
nem az igazgatóság küldte el a két ve-
zetőt - hangsúlyozza Csorna doktor. 
- Június I l-én az ÁVÜ lecserélte az 
igazgatóságot és a fe lügyelőbizot t -
ságot , m a j d j ú l i u s 5-én fel kel le t t 
á l lnia a két veze tőnek , r endkfvü l i 
felmondással váltunk meg tőlük. 

• Miért? 
- A gazdasági igazgató esete egy-

szerűbb. Neki le kellett volna vonnia 
a tanulságot, ahol tizenegy milliót sik-
kaszthatnak, ott baj van a gazdasági 
vezetéssel. 

• Mi a helyzet Pécskai úrral? 
- összeférhetet lenség miatt küld-

tük el. Egyszerre két korlátolt felelős-
ségű társaságnak is a vezetője volt. 
De még ennél nyomósabb érveink is 

voltak: alaposan gyanúsítható azzal, 
hogy mulasztásokat követett el a pri-
vatizáció során. 

Anélkül, hogy mélyen beleásnánk 
az Autófer privatizációs folyamatába, 
annyit tudni kell, hogy a részvény-
társaság magánkézbe adása igencsak 
kés ik . A veze té s - a d o l g o z ó k k a l 
egyetértésben - ugyan adott már be a 
cég megvásárlására egy MRP-s prog-
ramot , de ezt a v a g y o n ü g y n ö k s é g 
nem fogadta el, többek között azért, 
mert a cég értékét aránytalanul ala-
csonyan állapították meg. Közben ká-
e f té káe f t é hátán a lakul t a cégnél . 
Többek között a Sárosi utcában. Két 
ilyen társaságban is vezető tisztséget 
töltött be Pécskai József: egyszerre 
volt ügyvezetője a az Autófer Autó-
szerviz Kft.-nek és a Sárosi Autóház 
Kft.-nek, ahol közel harmincszáza-
lékos saját tulajdonnal is rendelkezik. 

De még ez sem volt elég. Az egyik 
káefté a másiktól lízingelte az egyéb-
ként állami tulajdont képező térülőt 
egy részét . Azt már mondan i sem 
kell, hogy szabálytalanul. Pécskai Jó-
zsef ugyanis, hogy ne saját magának 
adja el a Sárosi Autóházat, egyszerű-
en beosztottjával íratta alá a lízing-

szerződést , j ó egy héttel korábban, 
mint ahogy arra engedélyt kapott vol-
na a részvénytársaságtól. A kérelem 
dátuma ugyanis ennyivel későbbre 
kelteződött, mint a szerződésé. 

- De még ez sem minden - állítja 
dr. Csorna Lajos. - Az esedékes egy-
milliós törlesztést nem fizették be, 
újabb szabálytalan szerződéssel mó-
dosították, majd a vizsgálat elindulása 
előtt gyorsan átutalták a pénzt. Rá-
adásul a lízing feltételei páratlanul 
kedvezőek. Azt már nem is mondom, 
hogy a kft.-t a mai napig nem jegyez-
te be a cégbíróság. 

Jogász legyen a talpán, aki igaz-
ságot oszt a szabálytalanságok láttán. 
Az bizonyos, hogy a dokumentumok 
alapján két függet len jogi szakér tő 
máris szabálytalanságok halmazát ál-
lapította meg. 

Az már csak apróság a számlán, 
hogy az előjegyzésbe vett, s egyéb-
ként igencsak kapós Ladákat soron 
kívül adták ki a Sárosi utcában. A 
kiadási bizonylatok és a sorszámok 
messze nem stimmelnek. 

- Ráadásul Pécskai úr saját fia ré-
szére - vitatható körülmények között 
- százhatvanezer forintos leértékelés-

sel vett egy Lada Szamarát - állítja 
Csorna Lajos. 

T e r m é s z e t e s e n m e g k é r d e z t ü k 
Pécskai Józsefet is, aki egészen más-
ként látja az egészet. 

- Nem volt szó semmiféle össze-
férhetetlenségről. Ilyen esetben eltérő 
megállapodás is születhet. Ami pedig 
a kiadott Ladákat illeti, egyszerűen 
nevetséges a vád. Az, hogy valaki 
feliratkozik egy füzetbe, se a vásárlót, 
se m i n k e t n e m k ö t e l e z s e m m i r e . 

• Mi a helyzet az olcsóbban veit 
Szamarával? 
- Valóban vásároltam a f iamnak 

egy ilyen kocsit, de az az autó akkor 
már egy éve állt a szerviz udvarán. A 
HungaroLada levelét is meg tudom 
mutatni, amelyben engedélyezik az 
árengedményt, a garancia megvonása 
mellett. Sok minden hiányzott a ko-
csiból. Én magam csináltam meg, az 
alkatrészekről pedig számláim van-
nak. 

Az is hozzátartozik a képhez, hogy 
Pécskai urat nemrégiben egy névtelen 
bejelentés nyomán már vizsgálta ez 
ügyben a rendőrség: 

- Bemutattam a szabályos számlá-
kat, s azt el is fogadták. Egyszerűen 

nem értem ezt az egészet. Csorna La-
jos és jogi képviselője maga hozta ki 
a fe lmondásom, s arra sem hagytak 
időt, hogy az á tadás-á tvé te l t meg-
csináljuk. Erre csak később került sor, 
gyakor l a t i l ag hiány né lkül . Azóta 
pedig, több mint harmincéves mun-
k a v i s z o n y után, ki le t tem t i l tva a 
Sárosi utcai telepről. 

- A rendk ívü l i f e l m o n d á s t nem 
volt haj landó az Autófer igazgatója 
aláírni - mondja Csorna Lajos - A 
határozatot az igazgatóság hozta, de 
én voltam kénytelen parafálni. 

• Nincs személyes elszámolni 
valója Pécskai úrral? 
- Soha nem volt közöttünk kon-

fliktus. Engem arra jelöltek ki, hogy 
védjem az állami vagyont, és ezt meg 
is teszem. 

• Nemrégiben éppen Csorna úr 
vitt francia vevőket az Autóferhez. 
Ha jól tudom, roncstelepet kíván-
tak ott csinálni. 
- A k e t t ő n e k s e m m i k ö z e e g y -

máshoz. Az nem sikerült és azzal el is 
felejtettem az ügyet. Én csak kísérő 
voltam egyébként is. 

Az elmúlt hét elején ugyan meg-
próbáltak egyezségre jutni a munka-
ügyi vitában a felek, de ez nem sike-
rült. A jogi vitára minden bizonnyal a 
bíróság tesz majd pontot. Egyelőre 
nem tudni, jogos volt-e a rendkívüli 
felmondás, vagy sem. 

Egy b i z t o s c s a k : valami nincs 
rendben az Autófernél. 

Rafai Gábor 


